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یکهزارو700میلیارددربخشکشاورزیکرمانشاهامسالسرمایهگذاریمیشود
سپهرغرب، گروه خبر: رئیس سازمان 
کرد:  اعلام  کرمانشــاه  جهادکشاورزی 
امسال در راســتای تحقق شعار جهش 
تولید بیش از یک هــزار و 700 میلیارد 
اســتان  کشــاورزی  بخش  در  تومانی 

سرمایه گذاری خواهد شد.
نوربخش حاتمی روز گذشــته اظهار کرد: 
از این میزان ســرمایه گذاری، یک هزار و 300 
میلیارد تومان توسط تسهیلات بانکی و مابقی 

توسط بخش خصوصی تأمین خواهد شد.
وی با بیان اینکه ســال گذشــته شــاهد 
ســرمایه گذاری یک هزار میلیــارد تومانی در 
بخش کشــاورزی اســتان بودیم، گفت: 700 
میلیارد تومان از محل تســهیلات ارزان قیمت 
و 300 میلیارد تومان از محل بخش خصوصی 

سرمایه  گذاری داشتیم.
رئیس سازمان جهادکشــاورزی کرمانشاه 
با اشــاره به ظرفیت های اســتان کرمانشــاه 

افزود:  کشــاورزی  بخــش  در 
بخش کشــاورزی  ظرفیت های 
اســتان کرمانشــاه آن قدر زیاد 
اســت که علاوه بــر تأمین نیاز 
را  محصولاتی  اســتان،  داخلی 
هم به خارج از اســتان و کشور 

صادر می کند.
بخش  کرد:  اضافــه  حاتمی 
را  توان  این  اســتان  کشاورزی 

دارد که مشکل بیکاری استان را حل کند.
وی با اشــاره به درنظر گرفتن مشوق های 
گوناگــون برای ســرمایه گذاران این حوزه در 
کرمانشــاه گفــت: یکی از آن هــا معافیت در 
پرداخت عــوارض گمرکی بــرای محصولات 

تولیدی صادراتی است.
رئیس سازمان جهادکشــاورزی کرمانشاه 
اظهــار کرد: یکی دیگر از مشــوق های درنظر 
گرفته شده واگذاری اراضی ملی به طرح های 

کشــاورزی و صنایــع تبدیلی و 
غیرکشــاورزی به همــراه صدور 
مجوزهــای لازم در حداقل زمان 

ممکن است.
حاتمــی ادامــه داد: معافیت 
طرح هــای کشــاورزی و صنایع 
مرتبــط با آن از پرداخت ســهم 
مالیات،  و  عوارض  کارفرما،  بیمه 
حمایت مالــی و معرفی مجریان 
برای دریافت تسهیلات ارزان قیمت )یارانه دار( 

به بانک ها از دیگر مشوق ها است.
رئیس سازمان جهادکشــاورزی کرمانشاه 
ارائه مشاوره رایگان به ســرمایه گذاران برای 
انتخاب نوع فعالیت، محل اجرای طرح، کسب 
مجــوز فعالیت، ارائه اطلاعات کارشناســی و 
راهنمایی در زمینــه بازاریابی و فروش را، از 
دیگر مشــوق های درنظر گرفته شــده عنوان 

کرد.

حاتمی یادآوری کرد: استان کرمانشاه 2.5 
میلیون هکتار وســعت و بیــش از 940 هزار 
هکتار اراضی زراعی دارد و بیش از 98 درصد 
محصولات زراعی در این استان قابلیت تولید 

دارند.
اضافه  جهادکشــاورزی  ســازمان  رئیس 
کرد: اســتان کرمانشــاه بــا دارا بودن 11 
بارندگی،  اقلیم و دوبرابر متوســط کشوری 
ظرفیت هــای زیــادی برای توســعه بخش 

کشاورزی دارد.
حاتمی با اشــاره به در دســت اجرا بودن 
برنامه سه ساله توسعه بخش کشاورزی استان 
گفت: اجرای این برنامه از سال گذشته شروع 
شده که از حیث اجرا، جلوتر از برنامه بودیم و 

مایه سرافرازی است.
وی اضافه کــرد: امیدوارم برنامه توســعه 
سه ســاله بخش کشــاورزی، بتواند زمینه ساز 

توسعه بخش کشاورزی استان شود.

خبر

استاندارکرمانشاه:

نبایدازفضایمجازی
برایترویجفرهنگایثاروشهادتغافلشویم

ســپهرغرب، گــروه خبر: اســتاندار 
کرمانشاه گفت: نباید از فضای مجازی، 
برای ترویــج فرهنگ ایثار و شــهادت 

غفلت کنیم.
هوشــنگ بازونــد روز گذشــته در 
جلسه کارگروه فرهنگ ایثار و شهادت، 
با درخواســت از مجموعه بنیاد شــهید 
برای تهیه یــک برنامه جامع در فضای 
مجازی در راستای توسعه فرهنگ ایثار 
و شــهادت گفت: فضــای مجازی یک 
فرصت خــوب برای ترویج فرهنگ ایثار 
و شــهادت اســت که نباید از آن غافل 
شــویم، ممکن است به تهدید برای این 

حوزه تبدیل شویم.
وی با بــان اینکه همه ما می توانیم 
بــرای ترویج فرهنگ ایثار و شــهادت 
کار کنیــم و نباید فقــط منتظر بنیاد 

شــهید باشــیم، تأکید کرد: برای ترویج فرهنگ ایثار و 
شــهادت، می توانیــم از ظرفیــت مدارس و دانشــگاه ها 

کنیم. استفاده 
استاندار کرمانشاه با بیان اینکه درصد قابل توجهی از کار 
در حوزه ترویج فرهنگ ایثار و شهادت در بخش نرم افزاری 
اســت، گفت: برای نهادینه کردن فرهنگ ایثار و شــهادت 
نیــاز داریم، آن را  مانند دوران دفاع مقدس به یک فرهنگ 

عمومی تبدیل کنیم.
وی ادامه داد: در حوزه ســخت افزاری نیز شــهرداری و 

دیگر نهادها با نصب المان هــا، می توانند به ترویج فرهنگ 
ایثار و شهادت کمک کنند.

وی در ادامه اشــاره ای هم به تبدیل شــدن شهید حاج 
قاســم سلیمانی به یک مکتب داشــت و افزود: امروز حاج 
قاســم را همه جوامع به عنوان نماد فرهنگ ایثار و شهادت 
می شناســند و ایــن؛ یعنــی آدم هایی که ایثــار خالصانه 

می کنند، در اذهان باقی می مانند.
بازونــد در ادامه اشــاره ای هم به تحریم هــای ظالمانه 
دشمنان داشت و گفت: دشــمنان ما فکر می کردند اگر ما 

را تحریم کنند به اهدافشــان می رسند، 
اما دیدیم که بودجه ســال 1399 نفت 
هیچ نقشی نداشت و با روحیه ایثارگری 
هم در برابر تحریم ها و هم ویروس کرونا 

ایستادگی کرده ایم.
بازونــد در ادامــه اشــاره ای هم به 
اجــرای رزمایش کمک مؤمنانه با هدف 
کمک به هم نوعان در سراســر کشور با 
تدبیر مقام معظم رهبری داشت و ابراز 
امیدواری کرد: در محرم هم این کمک 
به هم نوعان که ریشه در فرهنگ ایثار و 

شهادت دارد، تداوم پیدا کند.
وی در ادامه با اشاره به در پیش بودن 
ماه محرم گفت: فرهنگ ایثار و شهادت از 
عاشورا سرچشمه گرفته و انقلاب اسلامی 
ایران نیز در سایه همین فرهنگ عاشورایی 

به پیروزی رسیده است.
وی ادامه داد: اگر در ســال های دفاع مقدس، توانستیم 
خیلــی از تهدیدهــا را به فرصت تبدیل کنیــم، این اتفاق 
در ســایه فرهنگ ایثار و شــهادت نشئت گرفته از فرهنگ 
عاشــورا به دست آمده است و هرکجا بحرانی باشد، نیازمند 

این فرهنگ هستیم.
وی در ادامــه بــرای تخصیــص اعتبــار 100 میلیون 
تومانی درخواســت شده از سوی مدیرکل حفظ آثار و نشر 
ارزش هــای دفاع مقدس برای چاپ کتب مرتبط با فرهنگ 

ایثار و شهادت، قول مساعد داد.

پنجرهاستانها

اتصال263هزارمشترکخانگی
بهشبکهفاضلابدرلرستان

ســپهرغرب، گروه خبــر: مدیرعامل شــرکت 
آب وفاضلاب لرســتان گفت: 263 هزار مشــترک 

لرستانی به شبکه فاضلاب استان وصل هستند.
حمیدرضا کرم وند روز گذشــته اظهار کرد: در 9 شــهر 
دارای بیــش از20 هــزار نفر جمعیت در اســتان، در حال 

احداث و تکمیل شبکه  فاضلاب هستیم.
وی با بیان اینکه 263 هزار مشــترک لرستانی به شبکه 
فاضلاب استان وصل هستند، افزود: شهرستان های خرم آباد، 
الیگودرز، پلدختر و بروجرد در لرستان دارای شبکه فاضلاب 
هســتند و در سایر شهرهای استان نیز عملیات ساخت این 

شبکه در دست احداث است.
مدیرعامل شــرکت آب وفاضلاب لرســتان بیــان کرد: 
درصورتی که اعتبارات این طرح ها به موقع به استان تزریق 
شــود، طی یک تا دو ســال آینده تمامی شهرســتان های 

لرستان دارای شبکه فاضلاب می شوند.
کرم وند در بخش پایانی صحبت های خود خاطرنشــان 
کرد: در مرکز استان تنها بعضی از نقاط، مانند محله ماسور 
به شبکه فاضلاب متصل نیســتند و در سایر نقاط شهر در 

این زمینه مشکلی وجود ندارد.

رئیسسازمانصمتکرمانشاهمطرحکرد:
رشد78درصدیتولیدات

ایرانخودروکرمانشاهدرسالجاری
صنعت،  سازمان  رئیس  خبر:  گروه  ســپهرغرب، 
معدن و تجارت اســتان کرمانشاه گفت: در سه ماهه 
نخست امســال تولید ســایت ایران خودرو در این 
استان، رشد 78 درصدی نسبت به مدت مشابه سال 

قبل داشته است.
محســن دارابی روز گذشــته در جلسه ســتاد تسهیل 
اســتان که با حضور مدیرعامل شــرکت ایــران خودرو در 
استانداری برگزار شد، اظهار کرد: پروژه اتانول، بیوایمپلنت 
و ایران خودرو، سه پروژه مهم در استان کرمانشاه هستند که 

جزء مصوبات سفر مقام معظم رهبری محسوب می شوند.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان کرمانشاه 
افــزود: بیواتانول کــه در زمینه تولید الــکل فعالیت دارد، 
یکــی از مهم ترین این موارد اســت که تأمیــن مالی آن با 
پیش پذیرش 92.6 میلیارد تومان انجام شده و تا پایان سال 

آینده را هم راه اندازی خواهیم کرد.
دارابی از بیوایمپلنت نیز به عنوان یکی دیگر از پروژه های 
مهم یاد کرد و افزود: بافت نام این پروژه که از مصوبات سفر 
مقام معظم رهبری است، در هفته دولت افتتاح خواهد شد.
وی خاطرنشــان کرد: در راســتای تحقق منویات مقام 
معظم رهبری مبنی بر جهش تولید، در ســه ماهه نخســت 
امسال تولید سایت ایران خودرو کرمانشاه، رشد 78 درصدی 

نسبت به مدت مشابه سال قبل داشته است.
دارابی گفت: این ســایت که تولیــد محصولات خانواده 
پژوپارس ایران خودرو شامل پارس اتوماتیک، پارس با موتور 
TU5 و پارس را برعهده دارد و به صورت دو شیفت فعالیت 

می کند.

اختصاص120میلیونتومان
بهمرمتبافتتاریخیبروجرد

فرهنگی،  میراث  مدیرکل  خبر:  گروه  سپهرغرب، 
گردشگری و صنایع دستی لرستان گفت: 120 میلیون 
بروجرد  تاریخی شهرســتان  بافت  مرمت  به  تومان 

اختصاص یافت.
سیدامین قاسمی روز گذشته به رسانه ها اعلام کرد: این 
اداره کل در راســتای برنامه های حفاظتی، مرمت بخشــی 
دیگر از بافت تاریخی بروجرد را در دستور کار خود قرار داد.
وی افزود: در این فصل از مرمت بافت تاریخی بروجرد، 
بازســازی سردرها و استحکام بخشــی جداره های مشرف 
به خانه روناســی، استحکام بخشــی و مرمت جداره های 
خشــتی مشــرف به معبر خانه صدرزاده طباطبایی انجام 

خواهد شد.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی 
اســتان با اشــاره به اعتبار 120 میلیون تومانی انجام این 
پروژه تصریح کرد: اعتبار این مرمت از محل اعتبارات ملی و 
در قالب اسناد خزانه اسلامی به استان اختصاص یافته است.
مدیــر روابــط عمومــی اداره کل میــراث فرهنگــی، 
صنایع دستی و گردشگری لرستان با تأکیدبر ضرورت مرمت 
و بازآفرینی خانه های تاریخی در بافت قدیمی لرستان گفت: 
بافت تاریخی لرستان دارای ظرفیت های قابل توجه تاریخی 

است.

خبــر

تذکرنمایندهبروجردبهوزارتراه:
آزادراهاراک-خرمآباد

بروجردرابهبنبستمیکشاند
ســپهرغرب، گروه خبر: نماینده مردم بروجرد در 
مجلس در تذکری شفاهی، از به حاشیه  رفتن بروجرد 
در پی احداث آزادراه اراک-خرم آباد و بروز مشکلات 

عدیده اقتصادی برای این شهر انتقاد کرد.
بــه نقل از خانه ملت، فاطمه مقصودی در جلســه علنی 
یکشــنبه 26 مردادماه مجلس شــورای اســلامی در تذکر 
شفاهی گفت: مشــاهده ســیل بنیان کن فقر، نه نیازی به 
تحقیق دارد و نه مشاجره و اثبات، تنها کافی است بعضی از 
تصمیمات غیرکارشناسی و بی تجربگی برخی از مسئولان را 

در یک سری از پروژه ها ببینیم.
وی گفــت: بروجرد دومین شــهر اســتان لرســتان و 
ســی ونهمین شهر پرجمعیت ایران در کنار دشت حاصلخیز 
سیلاخور و در دامنه کوه های زاگرس، از گذشته های دور تا 
امروز واقعیت ویژه ارتباطی در مسیر شاهراه تهران–جنوب 
بــا جمعیت حــدود 400 هزار نفر با معضل بــزرگ آزادراه 
خرم آباد–اراک به مشــکلات عدیده اقتصادی دچار شــده 

است.
عضــو هیئت رئیســه کمیســیون امور داخلی کشــور 
و شــوراهای مجلــس شــورای اســلامی بیان کــرد: از 
دســت رفتن زیرســاخت ها، اعتبارات و منابــع عمومی، 
مطرود شــدن دومین شــهر بزرگ اســتان، فرار سرمایه 
و ســرمایه گذار، مهاجرت نیروهای انســانی جویای کار و 
حتی شــاغلان، افزایش بیکاری و فقــر، کاهش جمعیت، 
نابــودی کشــاورزی، صنعــت و اقتصاد، تعطیلــی اکثر 
پروژه های عمرانی و فرهنگی، عدم توسعه شهری و ایجاد 
مشــکلات اقتصادی-اجتماعی، تنها گوشه ای از ضرر این 
آزادراه است که شــهر بزرگ من را ندیده و از کنارش با 

بی رحمی عبور کرده است.
مقصــودی تأکید کــرد: این ناکارآمدی نشــان می دهد 
که یک چنین شــهری با این ظرفیت، نباید بن بســت و راه 

ارتباطی آن با بقیه شهرها قطع شود.
عضو هیئت رئیســه کمیســیون امور داخلی کشور و 
شــوراهای مجلس شورای اســلامی تأکید کرد: راهکار 
اتصــال راه آهــن درود-بروجرد-ملایــر و احداث چهار 
خط اصلی از آزادراه لرســتان، مســیر بروجرد به ملایر 
و اســتان همدان و اتصال بروجرد به کریدور شــرق به 

است. غرب 

مدیرکلتعاون،کارورفاهاجتماعیلرستان:
7000واحداقتصادیآسیبدیده

ازکروناتسهیلاتگرفتند
سپهرغرب، گروه خبر: مدیرکل تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی لرســتان گفت: تاکنون تعداد هفت هزار و 
236 طرح اقتصادی آســیب دیده از کرونا در استان، 

تسهیلات دریافت کرده اند.
علی آشــتاب روز گذشــته در جلســه هم اندیشــی و 
هماهنگی با بانک های عامل اســتان، حمایت از مشــاغل و 
کارگاه های آســیب دیده از بیماری کرونا را ضروری دانست 
و اظهار کرد: بایســتی با همکاری های لازم و هماهنگی های 
بیشــتر با دستگاه های اجرایی، بانک ها و اطلاع رسانی سریع 
حمایت های لازم را از کسب وکارهای آسیب دیده از کرونا و 

کارگران این واحدها انجام دهیم.
وی به روند پرداخت تســهیلات به بنگاه های آسیب دیده 
اشــاره کرد و افزود: با هماهنگی های صورت گرفته تاکنون 
تعداد 20 هزار و 430 پرونده با اعتبار 211 میلیارد و 614 
میلیــون تومان برای دریافت تســهیلات کرونا به بانک های 
عامل اســتان معرفی شــده اند که در حال بررسی های لازم 
توسط بانک ها هستند و به زودی تسهیلات موردنظر به این 

واحدها پرداخت خواهد شد.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی لرســتان اظهار کرد: 
از طرح های معرفی شــده به بانک های استان تاکنون تعداد 
هفت هزار و 236 طــرح با مبلغ 53 میلیارد و 483 میلیون 

تومان تسهیلات پرداخت شده است.
آشــتاب با بیان اینکه زنان سرپرست خانوار و رانندگان 
درون  و برون شــهری نیــز بهره مند از این نوع تســهیلات 
خواهند بود، یادآوری کــرد: نظارت اصلی در حوزه ثبت نام 
و ارائه تســهیلات برعهده دستگاه اجرایی مربوطه خواهد و 
طبق مصوبه دولت، کارگاه های آســیب دیده از کســب وکار 
بابــت هر نیروی کار خود 12 میلیــون تومان و کارگاه ها و 
مراکزی که دستور تعطیلی آن ها به دلیل احتمال شیوع این 
ویروس داده شــده، برای هر نیروی کاری آن ها 16 میلیون 
تومان تســهیلات با نرخ سود 12 درصد درنظر گرفته شده 

است.

خبــر تعیین تکلیف فاضلاب کلان شهر کرمانشاه نیازمند 110 میلیارد تومان اعتبار
ســپهرغرب، گــروه خبــر: فاضلاب 
و  نشده  تکلیف  تعیین  هنوز  کرمانشــاه 
می ریزد.  قره سو  رودخانه  به  آن  بیشــتر 
ســازمان حفاظت محیط زیست نسبت به 
تهدید سلامتی محیط و شهروندان در این 
ارتباط هشدار داده و شرکت آب وفاضلاب 
اســتان نیز نبود اعتبار را از دلایل عدم 
تعیین تکلیف فاضلاب این کلان شهر اعلام 

کرده است.
هوشــنگ بازوند؛ اســتاندار کرمانشــاه روز 
پنجشــنبه گذشــته در جریان افتتــاح طرح 
ســامانه گرمســیری به صورت ویدیوکنفرانس، 
موضوع تعیین تکلیف نشدن فاضلاب کلان شهر 
کرمانشــاه را به اطلاع رئیس جمهور رســاند و 
گفت: ســامان دهی طرح فاضلاب کلان شــهر 
کرمانشاه، نیازمند 110 میلیارد تومان اعتبار و 

مساعدت ویژه است.
او همچنین با قدردانی از تلاش ها و زحمات 
وزیر نیرو از دکتر اردکانیان خواســت تا نسبت 
به تعیین تکلیف فاضلاب این کلان شهر عنایت 

ویژه ای داشته باشند.
19 آذر 98 رضــا اردکانیــان؛ وزیر نیرو در 
جریان سفر رئیس وقت مجلس شورای اسلامی 
به اســتان کرمانشــاه در جمع مدیران استان 
در استانداری، با اشــاره به اهمیت سامان دهی 
رودخانه هایی همچون قره ســو کرمانشاه گفت: 
در بودجه سال آینده )99( اعتبار مناسبی برای 
سامان دهی رودخانه ها درنظر گرفته شده است.

اردکانیــان همچنیــن درباره ســامان دهی 
رودخانه قره ســو افــزود: 6 کیلومتر از مســیر 
ایــن رودخانه که در داخل شــهر قــرار دارد، 
ســامان دهی شــده و برای انجام 15 کیلومتر 
باقی مانده در خارج شهر، به 200 میلیارد تومان 

اعتبار نیاز است.
وی بــا بیان اینکه اعتبارات امســال جوابگو 
نیست، افزود: در لایحه بودجه سال آینده)99( 
اعتبــارات خوبی برای ســامان دهی رودخانه ها 
دیده شــده که می تــوان از این محــل، اعتبار 
مناسبی برای انجام این مهم در رودخانه قره سو 

درنظر گرفت.
درمجموع 171 کیلومتر رودخانه در استان 
کرمانشــاه وجود دارد که رودخانه قره سو، یکی 
از رودخانه های مهم داخل کلان شهر کرمانشاه 
است. این رودخانه از سراب روانسر واقع در 50 
کیلومتری شــمال غرب کرمانشــاه، سرچشمه 
گرفته و با جهت شــمال غربی به جنوب شرقی 
جریان پیدا می کند. در 15 کیلومتری کرمانشاه 
رودخانه رازآور و شاخه های فرعی آن به قره سو 

می ریزند.
استان کرمانشاه با دو میلیون نفر جمعیت و 
24 هزار کیلومتر مساحت، دارای رودخانه های 
مهمی همچون گاماســیاب، قره ســو، سیروان، 

دینورآب، زمکان، رازآور، مرگ و الوند است.
      رودخانه قره ســو در داخل شهر 

کرمانشاه
      تنها 35 درصد فاضلاب شــهر 

کرمانشاه تصفیه می شود
مدیرکل محیط زیست اســتان کرمانشاه با 
اعلام اینکه تنها 35 درصد فاضلاب کلان شــهر 
کرمانشــاه  اکنون تصفیه می شــود و مابقی به 
رودخانه هــا به ویژه قره ســو ریخته می شــود، 
اعلام کرد که این میــزان خروجی فاضلاب به 
رودخانه ها اصلًا موردتایید محیط زیست نیست 
و گفت: انتظار داریم شرکت آب وفاضلاب استان 
هرچه ســریع تر نسبت به راه اندازی تصفیه خانه 
شهر کرمانشاه اقدام کند که متأسفانه باتوجه به 
شــرایط اقتصادی کشور، فکر می کنم با مشکل 

تأمین اعتبار مواجه است.
فریــدون یــاوری راه انــدازی تصفیه خانــه 
شــهر کرمانشــاه را ازنظــر محیط زیســت و 
بهداشــت، ویژه و حیاتی دانســت و احداث آن 
را از اولویت های مهم اســتان برشمرد و افزود: 
فاضلاب های شــهری و پساب های صنعتی، دو 
عامل اصلی آلودگــی آب رودخانه ها و آب های 

زیرزمینی است.
وی اظهار کرد: همــه واحدهای صنعتی به 
سیستم کنترل آلودگی پساب مجهزند و محیط 
زیســت تا زمانی که تأیید نکات محیط زیستی 
یک واحــد صنعتی را ندهد، مجوز راه اندازی به 
آن داده نمی شــود و همچنین به طور مســتمر 
پساب های صنعتی موردنظارت و پایش محیط 

زیست قرار می گیرند.
او با بیان اینکه نظارت مطلوبی بر پساب های 
صنعتی استان داریم، اضافه کرد: اگر در پساب 
واحد صنعتی آلودگی گزارش شود، در کم ترین 
زمــان از آن نمونه برداری و آزمایش شــده و تا 
رفع مشکل، واحد تعطیل می شود و از این نظر 

در این حوزه مشکل جدی در استان نداریم.
      وجود فاضلاب در رودخانه قره سو
      8 شــهر اســتان کرمانشــاه 

تصفیه خانه فاضلاب دارد
مدیرکل محیط زیســت استان کرمانشاه در 
ادامــه فاضلاب خانگی را عامــل اصلی آلودگی 
رودخانه ها و همچنین محیط زندگی روستاییان 
دانســت و گفت: هشت شهر استان تصفیه خانه 
فاضلاب دارد و اگر تصفیه خانه شــهر هرسین و 
منطقه اورامانات )روانسر، جوانرود و تصفیه خانه 
شــماره دو پاوه( به بهره برداری برســد، در این 
زمینه گام های بزرگ و اساسی در سطح استان 

برداشته ایم.
یاوری افزود: فاضلاب خانگی روســتاها نیز 
بایــد مدیریت شــود، زیرا فاضــلاب روی کل 
زندگی موجــودات زنده اثر می گــذاردو وقتی 
محصولی در زمین آلوده ای تولید شــود، فقط 
مربوط به همان محله نیست، بلکه همه کسانی 
کــه از آن محصول اســتفاده می کنند را دربر 

می گیرد.
      ورود بیش از دوســوم فاضلاب 
جدی  بحران  یک  قره ســو،  به  کرمانشاه 

است
معاون نظارت و پایش اداره کل محیط زیست 
استان کرمانشاه نیز با تأکید بر شکل گیری یک 

عزم جهادی برای نجات رودخانه قره  ســو، ورود 
بیش از دوســوم فاضلاب کلان شــهر کرمانشاه 
را بــه این رودخانه، یک بحران جدی دانســت 
و گفت: اداره کل محیط زیست استان کرمانشاه 
از ســال 97 تمــام تلاش خود را بــرای نجات 
قره ســو به کار گرفته است، اما کمبود اعتبارات 
شــرکت آبفا برای راه اندازی مدول های تکمیلی 

تصفیه خانه به در بسته خورد.
آذر ولــی زاده بــا بیــان اینکــه از طریق 
اســتاندار کرمانشــاه رایزنی هــای جــدی و 
مفصلــی بــا وزرای اقتصــاد و دســتگاه های 
مربوطه در مرکز انجام شــد، اما شرایط کشور 
و بحران هــای آن تــا این لحظه باعث شــده 
تا نتایج قطعی به دســت نیایــد و توضیح داد 
که دادســتانی کرمانشاه و ســازمان حفاظت 
محیط زیســت هــم، همواره پیگیــر وضعیت 
ســامان دهی این رودخانه هستند، اما تزریق 
اعتبار ســنگین هزار میلیــارد تومانی، فعلًا از 

امکان پذیر نشده است. هیچ طریقی 
وی با اشاره به آغاز فعالیت مدیرعامل جدید 
ابراز  استان کرمانشــاه،  شــرکت آب وفاضلاب 
امیدواری کرد: مدیر جدید در بررســی مجدد 
هزینه و اســتفاده از توان داخل کشــور برای 

راه اندازی مدول های بعدی کمک بگیرد.
او گفــت: به نظــر می رســد اگــر از تــوان 
شــرکت های داخلی که در زمینــه راه اندازی 
تصفیه خانه ها کار می کنند اســتفاده شــود، با 

اعتبارات کم تری می توان به هدف رسید.
       نجــات قره ســو عــزم جدی 

می خواهد
معــاون نظــارت و پایــش اداره کل محیط 
زیست استان کرمانشــاه در ادامه با بیان اینکه 
نجات قره ســو یک عزم جهادی می خواهد که 
خوشبختانه آغاز شــده و تا رسیدن به مقصود، 
نیاز به پیگیــری مســتمر دارد، گفت: وظیفه 
اداره کل محیط زیســت کرمانشاه به عنوان یک 
دســتگاه ناظر بر وضعیت این رودخانه است و 
از سال 97 مکاتبات، جلســات و پیگیری های 
مجدانــه این اداره کل باعث شــد تــا اقدامات 
خوبی برای نجــات این رودخانه مهم اســتان 

شکل بگیرد.
وی یادآوری کرد: اگر مشکل اعتبارات حل 
شود، امیدوارم تا پایان سال 99 بخش مهمی از 

آن نیز راه اندازی شده و به بهره برداری برسد.
ولــی زاده با اشــاره بــه اینکه همــه مردم 
کرمانشــاه آرزو دارند روزی قره سو با پرندگان 
زیبای شــناور بر آن، زندگی و احیای دوباره را 
تجربه کند، اظهار کرد: این آرزوی مردم استان، 
نیازمند عزم جدی نمایندگان جدید استان در 

مجلس شورای اسلامی است.
وی ادامه داد: اداره کل محیط زیست استان 
کرمانشــاه تلاش خود را برای سامان دهی این 
رودخانه انجام داده و به شــدت پیگیر هســتیم  
و مــردم بدانند که ایــن اداره کل به عنوان یک 
دســتگاه ناظر روی این مســئله اهتمام جدی 

دارد.

معــاون نظــارت و پایــش اداره کل محیط 
زیســت اســتان کرمانشــاه اضافه کرد: قره سو 
برای ما یک اولویت مهم زیســت محیطی است 
و خوشــبختانه ایــن اهتمام باعــث تغییرات و 
نزدیک شــدن به راه حل های خوبی شــده که 
امیدواریــم به زودی نتایج آن به  بار بنشــیند و 
هیچ وقت به عنوان خادم مردم، خسته نشده ایم 
و مدام پیگیری های ما تا رسیدن به نتیجه ادامه 

خواهد داشت.
ولــی زاده گفــت: معتقدم اگــر می خواهیم 
کرمانشاه در مبحث گردشگری موفق شود، باید 
قره ســو از وضعیتی که الان در آن قرار گرفته، 

خارج شود.
      مرگ ماهیان بر اثر وجود فاضلاب 

در رودخانه قره سو
      ســاخت تصفیه خانــه فاضلاب 
تومان  میلیارد  هزار   2 نیازمند  کرمانشاه، 

اعتبار
مدیرعامــل شــرکت آب وفاضلاب اســتان 
کرمانشــاه نیز به تشــریح وضعیــت فاضلاب 
کلان شهر کرمانشــاه پرداخت و گفت: براساس 
برآوردهای انجام شــده برای ســاخت، تکمیل 
و بهره برداری از تصفیه خانه شــهر کرمانشاه و 
تأسیســات آن، نیاز به دو هزار و 200 میلیارد 
تومان اعتبار است که بخشی از این منابع، قرار 
بود از محل تســهیلات بانکــی خارجی )بانک 
ژاپن( تأمین شــود که به دلیل اعمال تحریم ها، 

نتوانستیم این منابع را جذب کنیم.
علیرضــا کاکاوند توضیــح داد: تصفیه خانه 
فعلی تنها 360 هزار نفر از جمعیت یک میلیونی 
کلان شهر کرمانشاه را پوشش می دهد و مابقی 
فاضلاب این کلان شهر، وارد رودخانه ها می شود.

وی به تشریح برنامه شــرکت آب وفاضلاب 
اســتان برای تعیین تکلیف فاضلاب کلان شهر 
کرمانشــاه پرداخــت و گفــت: درنظــر داریم 
10 میلیــارد تومــان اعتبار از منابع اســتانی 
و 15 میلیــارد تومان هــم از منابع ملی، برای 
سامان دهی فاضلاب کرمانشاه اختصاص دهیم.

      پوشش فاضلاب 200 هزار نفر در 
دستور کار است

مدیرعامل شرکت آب وفاضلاب استان کرمانشاه 
در ادامه یکی از برنامه های این شــرکت را ارتقای 
50 درصــدی ظرفیت تصفیه خانه فاضلاب فعلی 
کلان شهر کرمانشاه اعلام کرد و گفت: ارتقای این 
تصفیه خانه، فاضلاب جمعیت 200 هزار نفر دیگر 

را در کلان شهر کرمانشاه پوشش می دهد.
کاکاوند افزود: درنظر داریم تا پایان ســال، 
بخــش »هاضم لجن« را نیز در این تصفیه خانه 

راه اندازی کنیم.
وی اعلام کرد: کلان شــهر کرمانشــاه، تنها 
مرکز استانی در کشــور است که هم در بخش 
آب و هم در بخش فاضلاب مشــکل جدی دارد 
و نیازمند حمایت و مســاعدت ویژه مسئولان 
ارشد و استان برای رفع مشکلات این دو بخش 

هستیم.


